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KOZMA ROZÁLIA, a mó-
raha lmi áfész boltvezető-he-
lyettese, aki elsőként szó-
lal t fel a pár tér tekezle t vi -
t á j ában , részletesen foglal-
kozott az alapszervezetek 
tevékenységével ; ugyanis az 
e lmúl t időszakban a változó 
körü lményekhez igazodva 
kellet t Mórahalmon és kö r -
nyékén tevékenykedniük. Ez 
együtt j á r azzal, hogy nőt t 
szerepük és önállóságuk, ki -
vá l tképp a járások meg-
szűnése után, amikor a 
nagyközség városi jogot ka -
pott . Je lenleg a móraha lmi 
városi jogú pár tbizot tság 24 
alapszervezetet i rányít . A 
változások megkövetel ték a 
gyorsabb és ruga lmasabb 
munká t . Az alapszervezetek-
ben az öntevékenység és a 
kezdeményezőkészség még 
n e m vál t ál talánossá, de j a -
vu l t problémaérzékenységük, 
s mind sikeresebben te l je -
sítik a helyi fe ladatokat . A 
gazdasági m u n k a a község-
ben és vonzáskörzetében 
nem zökkenőmentes, olykor 
hiányzik még a kellő r u -
galmasság, amelyet a p á r t -
m u n k a eszközeivel igyekez-
nek erősíteni. Szólt az a lap-
szervezetek koordináló, é r -
dekegyeztető funkció járó l is, 
amelyet mind jobban é r -
vényesí tenek. Mint mon-
dot ta : cs ín ján kell bánni a 
határozatokkal , vagyis, n e m 
számuka t kell szaporí tani , 
h a n e m a meglevőket még 
jobban, még pontosabban 
végreha j t an i . Hangsúlyozta a 
helyi fe lada tokra való össz-
pontosí tás szükségességét, 
beszélt továbbá azokról a 
kezdeményezésekről , amely-
lyel az alapszervezeti m u n -
ka színvonalát emelik. Eb-
ben a pártvezetőségeknek 
meghatározó a szerepük. 
Mipd több kommunis ta ve-
zető jó m u n k á j á v a l , bá tor 
kiál lásával álli t mércé t m á -
sok elé. 

BÁLINT LÁSZLÖ, a Sze-
gedi Szalámigyár és Hús-
kombiná t vezérigazgatója 
hazánk fe lszabadulásának 
közelgő 40. évfordu ló já ra 
emlékezte tve kezdte hozzá-
szólását. Röviden mél ta t ta a 
tör téne lmi sorsforduló óta 
végbement óriási változáso-
ka t . Mint mondot ta , a me-
gyei pár tbizot tság beszámo-
lója hű tükörképe a XII. 
kongresszus óta végzett 
m u n k á n a k , és jók a fe lada t -
meghatározások. Ezt követő-
en azt elemezte, hogy a me-
gye élelmiszer- és hús ipa rá -
nak az e lmúl t öt esztendő-
ben milyen fe lada toka t kel-
le t t megoldania . A belföldi 
e l lá tásban, az expor t tevé-
kenységben egyarán t je len-
tős e redményeket ér tek el. 
Igazodtak a kereslethez, s 
mivel a darabo l t húsok 
i r án t nőt t meg az igény, ez 

termékszerkezet -módosí tás t 
igényelt. Mindezt nehezí te t -
t e a kedvezőtlen lé tszám-
helyzet. A múl t év utolsó 
nap j a iban el indí tot ták az 
USA-ba — a legigényesebb 
p iacra — az első hússzáll í t-
mányt , amelyet az e lmúl t 
napokban ú j a b b követett . A 
húskombiná t vezérigazgatója 
röviden beszámolt a folya-
m a t b a n levő korszerűsí té-
sekről is, és emlí tést te t t egy 
igényről: megyénkben szük-
ség lenne egy nagy k a p a -
citású hűtőtárolóra . Ma jd a 
kombiná t és a mezőgazda-
ság, i l letve a kereskedelem 
viszonyáról beszélt, megem-
lí tve azt a gondot, hogy 
romlik a tenyésztői kedv, s 
a gazdaságok számára nz 
élőál latexport nem gazda-
ságos; ez -nagyobb f igyel-
met érdemelne. Végezetül 
arról te t t említést , hogy a 
gazdaságirányí tási rendszer , 
melynek vál toztatása szük-
séges volt, miképpen h a t a 
vál lalat i gazdálkodásra. 
Egyetért azzal, hogy a mi-
nőségi tényezők kerülnek 
előtérbe, de a hosszabb tá -
vú tervezést ma még több 
minden zavar ja . Gondként 
említet te, hogy a t rösztökbe 

tömörül t vállalatok érde-
keltsége nem mindig érvé-
nyesül, s a dolgozó kollek-
t ívák nem a végzett m u n k a 
szerinti jövedelemhez ju t -
nak. A 2600 főnyi vállalat i 
kollektíva — mint a vezér-
igazgató hangsúlyozta — a 
jövőben a megyei pá r té r t e -
kezlet, illetőleg a XIII . p á r t -
kongresszus ha tá roza tának 
szellemében fog dolgozni, 
igyekszik a magasabb kö-
vete lményeknek megfelelni . 

HORVÁTH JÓZSEF, a vá -
sárhelyi Alföldi Porce lán-
gyár pár tb izot tságának t i t -
k á r a arról a megkülönböz-
tetet t f igyelemről számolt be, 
mely a porcelángyár pá r t -
értekezletén az expor t tevé-
kenység a lakulásá t kísérte. 
Kedvezően hatot t — 1984. 
második felétől — az im-
por tgazdálkodás fel tételeinek 
javulása . Az exportképesség 
jav í tásának tényezői közül 
k iemel te a hosszabb távú 
tervezés fontosságát , a s t ra -
tégiai és takt ikai fe ladatok 
meghatározását , melyről a 
gyár ko l lek t ívá jának tud -
ni kell mindent . Sürge t te 
a komplex ér tékelés a lkal -
mazását . Az sem jó, ha a 
külső tényezőkre hivatko-
zunk, amikor a problémák 
belső erőforrásból is meg-
oldhatók lennének. Rámu-
tatot t a marke t ing tevékeny-
ség gyengeségeire, a csoma-
golás, a szolgáltatás szín-
vonalasabbá tételének szük-
ségességére. Beszélt arról is, 
hogy a korábban egy tröszt-
be tartozó, de m a különál ló 
vál la latok között kezd ki-
a lakulni az egészséges ver -
seny. Tavaly a kísérlet i jö-
vedelemszabályozási r end-
szer a lkalmazása jól segí-
te t t e az exportcélokat , je-
lenleg ebben meg to rpanás 
tapasztalható. A termelési 
gondokról szólva a leér téke-
lődött állóeszközt, a sz in t ta r -
t ás ra sem elegendő be ru -
házási keretet , va l amin t a 
szocialista országokból é r -
kező a lapanyag-szá l l í tmá-
nyok romló minőségét, ké -
sedelmes érkezését említet te. 
Ahhoz, hogy a gyár a to-
vábbiakban is jól ér tékesí t -
hető te rmékeke t t ud jon elő-
áll í tani, e ldűázhata t lan a re-
konstrukció. Szükségesnek 
t a r t j a a polit ikai m u n k a j a -
ví tását , hogy a termelés i 
fe lada toka t e redményeseb-
ben t u d j á k tel jesí teni . 

DR. ÁGOSTON JÓZSEF, a 
Szakszervezetek Megyei Ta-
nácsának vezető t i tkára 
Mindszent kü ldöt teként ve t t 
részt a pár tér tekezleten, de 
hozzászólásában megyei, sőt 
országos érvényű e redmé-
nyekről és gondokról te t t 
említést . Hangsúlyozta: a 
p á r t - és a szakszervezetek 
közötti együt tműködés te rv-
szerű, jók a munkamódsze -
rek. Az e lmúl t időszakban a 
szakszervezetek termelést és 
gazdálkodást segítő tevé-
kenysége megyénkben is é r -
vényesült , s a népfront ta l , a 
KISZ-szel, a tanácsokkal 
együtt mind ak t ívabban 
vesznek részt a területpol i -
t ikai fe ladatok k i m u n k á l á -
sában és végreha j tásában . A 
beszámolási időszakban a 
szakszervezetek tekinté lye 
tovább növekedett , az üze-
mi, a munkahe ly i demokrá -
cia fej lesztésében ú j a b b 
e redmények születtek. J a -
vult a szakszervezetek és a 
gazdasági vezetők kapcsola-
ta, de fontos fe ladat , hogy 
a tervezés fo lyamatában is 
vegyék f igyelembe a szak-
szervezetek véleményét . Az 
utóbbi években mind több 
kr i t ikai észrevétel hangzik el 
a szakszervezeti é rdekvéde-
lemmel kapcsolatban. A dol-
gozók nem érzékelik eléggé, 
mikén t érvényesül é rdekvé-
delmük. Ennek főleg az az 
oka, hogy az érdekegyezte-
tés nem kap kellő nyi lvá-
nosságot. Fokozódik az é r -
zékenység a nehéz helyzet-
ben levő rétegekhez tartozók 
körében, akiket különösen 

foglalkoztatnak az életszín-
vonal, a gmk-kban dolgo-
zók, az alacsony nyugdí ja -
sok és a f ia talok helyzeté-
vel kapcsolatos kérdések. 
Megyénkben az országos á t -
lagnál több kisnyugdí jas 
ember él. Érdekvédelmük az 
eddiginél nagyobb f igyelmet 
érdemel . Az SZMT vezető 
t i tkára megemlítet te , hogy a 
termelés korszerűsítése so-
rán átcsoportosí tásra kerülő 
dolgozókról h u m á n u s a n kell 
gondoskodni. Az utóbbi idő-
szakban az életszínvonallal 
kapcsolatos kérdésekben az 
á rak és bérek viszonya ke-
rü l t előtérbe. Ar ra kel lene 
törekedni , hogy a dolgozó ne 
fogyasztóként, h a n e m t e r -
melőként kerül jön nehe-
zebb helyzetbe, azaz, szer-
vezet tebb és jobb m u n k á -
val hozza lé t re azokat az 
ér tékeket , amelyek lehetővé 
teszik a nagyobb béreme-
lést. 

BLEIER KATALIN, a 
Kontak ta szentesi gyárának 
szakmunkása , alapszervezeti 
pá r t t i tká r fölszólalását j a -
vaslat ta l kezdte: a pá r t é r -
tekezlet ad jon hangot an -
nak, hogy a szocialista épí-
t ő m u n k a gyorsításáért , mi-
nél ha tékonyabbá tételéért a 
nagyüzemi munkásság kész 
áldozatoktól sem mentes 
munkáva l hozzájárulni . Ez-
u tán a gyár kommunis tá i 
nevében mondot t köszönetet 
a munkásha ta lom megte-
remtéséér t négy évtizeddel 
ezelőtti harcoka t győzelme-
sen megvívó ve teránoknak, 
hozzátéve: 

— Az ál ta luk elért e red-
ményeket k íván juk gazdagí-
tani, amikor szóvá tesszük 
taggyűléseinken a további 
fe j lődés t gátló hibákat , és 
akkor is, amikor . eset^nl<épt 
türe lmet lenül - sürge t jük a 
föl ismert gondok mielőbbi 
megoldását . 

A továbbiakban beszámolt 
a pár tér tekezle tnek Szentes 
gazdasági fejlődéséről, m u n -

' kahelyének termelési és ex-
portértékesí tési e redményei -
ről, s a további fe j lődést 
veszélyeztető szűk műszaki 
fejlesztési lehetőségekről. 
Rámuta to t t a r r a is, hogy a 
szabályzórendszer különbö-
ző elemeinek túl gyakori 
vál tozása menny i re nehezí-
ti aká r csak az egyéves elő-
relátást , s ez semmiképpen 
nem tekin thető megnyugta-
tónak. 

SZABÓ SÁNDOR megyei 
tanácselnök az e lmúlt évek-
ben a területfej lesztésben el-
ér t jeles e redményekre em-
lékeztet te küldöt t - társai t . 
Utal t a r ra , hogy a megyei 
pár tbizot tság jelen lésében e 
témakörrő l bőséggel ta lá lha-
tó adatok egyérte lműen iga-
zo l ják : megyénk dolgozói si-
kerre l oldották meg az öt 
évvel ezelőtti küldöt tér te -
kezlet határozata iból adódó 

fe ladatokat . Nem csupán a 
rendelkezésre álló pénzala-
pok ésszerű elköltését biz-
tosították a tanácsi a p p a r á -
tusokban dolgozók, h a n e m 
szervezői tud tak lenni a 
megnyi lvánuló közösségi el-
határozásoknak, áldozatkész-
ségből f akadó t enn iaka rás -
nak is. Erről val lanak az ön-
kéntes tá rsada lmi m u n k á k 
e redményeként fölépült kom-
muná l i s intézmények, isko-
lai t an te rmek tuca t ja i , sok-
sok óvodai és bölcsődei fé-
rőhely, szociális ot thonok, 
csakúgy, min t a községeink-
ben, városa inkban tá r sa -
dalmi összefogással kiépí-
te t t gázvezetékek, ú j utak. 

A vál tozat lanul első rendű 
tá rsada lmi gondnak tek in t -
hető lakásépítési tevékeny-
ségről is beszélt a tanácséi--
nök. Szavai nyomán v i lá -
gossá vált, hogy bár me-
gyénkben az országos á t lag-
nál jóval több lakás épül t 
az e lmúl t tizenöt évben, ma 
is nagy nehézségekbe üt-
közik elsősorban a f ia ta lok 
és a többgyermekes csalá-
dok lakáshoz ju t ta tása . A 
növekvő épí tőanyag-árak és 
építési költségek következ-
tében önerőből egyre, keve-
sebben-vá l la lkoznak lakás-
építésre. E helyzet vál tozta-
tása érdekében a megyei ta-
nács is megfelelő pénzala-
pot képzett , amelyből t ámo-
gatást kapnak a leginkább 
rászorulók. 

Előre tekintve, az előt-
t ü n k álló hetedik ötéves 
tervre, Szabó Sándor hosz-
szan sorolta a megoldásra 
éret t településfejlesztési fel-
adatokat . Valamennyi váro-
sunkban jelentős bővítésre 
szorulnak alapvetően fon-
tos közmüvek, szükség len-
ne megyei művelődési köz-
pont építésére, s miu tán a 
megyeszékhelyen, Szegeden, 
nincs hangversenyterem, a 
város magas művészi szin-
tet képviselő zenei életének 
további fej lesztése követeli 
ilyen l é t es í tmény építését 
is. 

DR. SZARVAS FERENC 
szegedi küldött , a városi 
kórház igazgatóhelyettese a 

Kedves színfolt : út törők köszöntik a pár tér tekezlet részt-
vevőit 

megye és Szeged egész-
ségügyi helyzetéről, a gyó-
gyító m u n k a feltételeinek az 
e lmúl t öt évben bekövetke-
zett javulásáról , s a még 
megoldandó tennivalókról 
beszélt. Sürgette , hogy mi -
előbb kerü l jön sor a je len-
legi l é t számnormák fe lü l -
vizsgálatára, hiszen a kór-
házak egyre javuló műszer-
el látot tsága csak a lehetősé-
gét biztosít ja a színvonala-
sabb gyógyító m u n k á n a k 
mindaddig, amíg kevés az 
orvos és a szakképzet t se-
gédszemélyzet. Szegeden ez 
különösen körül tekintően 
vizsgálandó gond, miu tán a 
s tat iszt ikák önmagukban 
csalóka képet muta tnak , hi -
szen például a Szegedi Or-
vostudományi Egyetemen 
dolgozó kuta tó és ok ta tó 
m u n k á t végző orvosok csak 
kisebb mér tékben kapcso-
lódnak a közvetlen gyó-
gyító tevékenységhez. 

Mint é le tünk annyi m á s 
területén, az egészségügyben 
is egyre gyakrabban esik 
szó az ember i tényező meg-
határozó szerepéről. A sze-
gedi kommunis t áka t képvi-
selő igazgatóhelyettes a kül -
döttér tekezleten e t émakör -
ről is beszélt, megfogalmaz-
va azt, hogy a beteggel fog-
lalkozó orvos és ápoló soha 
sem lehet türe lmet len, ide-
ges, hiszen m u n k á j á n a k 
a lanya a betegsége mia t t 
egyébként is érzékenyebb, 
több gondosságot igénylő 
ember . 

SERES GYULA, á makói 
Kossuth Termelőszövetkezet 
elnöke felszólalását azzal a 
megállapí tással kezdte, hogy 
a makói tá jkörze t mezőgaz-
dasága összességében meg-
oldotta az öt év előtti me-
gyei pár tér tekezle t ha tá ro -
zataiból reá háru ló tenni -
valókat . Bizonyságként so-
rolta a növénytermesztésben 
és az ál lat tenyésztésben el-
ér t hozamtöbbleteket , s 
nyomukban a nagyüzemi 
gazdaságok egész tevékeny-
ségének ha tékonyabbá , nye-
reségesebbé válását . Je les 
e redménykén t szólt a m a -
kói hagymatermesztésben el-
ér t s ikerekről . A rpegalakult 
termelési rendszer képes-
nek bizonyult a fűszernö-
vény minőségének jav í tá -
sára, a hozamok növelésére, 
sőt, a feldolgozás színvona-
lasabbá té te lére is. Beszá-
mol t a pár tér tekezle tnek a 
makói tsz-elnök a mel iorá-
ciós m u n k á k eredményei -
ről. E tevékenység nyomán 
az e lmúl t öt évben Makó 
környékén összesen 11 ezer 
hek tá rny i fö ldterüle t t e r -
mőképességét javí to t ták meg. 
A mezőgazdászok mai gond-
j ának elemzésére is fölhívta 
a figyelmet, amikor k i fe j t e t -
te, milyen rohamosan nö-
vekszenek az erő- és m u n -
kagépek gabonában kife-
jezet t árai , ugyanakkor pe-
dig a gazdaságokban meg-
te rmel t jövedelem egyre na -
gyobb hányada elvonásra 
kerül . Ebben a helyzetben 
távolról sem tekinthetők biz-
tosí tot tnak mezőgazdasá-
gunknak az e lmúl t években 
elér thez hasonló gyors f e j -
lődési feltételei, noha er re 
nagyon is nagy szüksége 
lenne a népgazdaságnak. 

ALFÖLDI LAJOS akadé-
mikus, a Magyar T u d o m á -
nyos Akadémia Szegedi Bio-
lógiai Ku ta tóközpon t j ának 
főigazgatója, min t meghí -
vott, a Központi Bizottság 
kongresszusi i rányelveinek 5. 
pon t jáva l kapcsolatos véle-
ményét fe j t e t t e ki. E lmond-
ta : a tudományos ku ta t á s -
ban dolgozók, m u n k á j u k 
nagy el ismerésének tekin-
tik, hogy a p á r t d o k u m e n t u -
mokban ú j r a meg ú j r a szó 
esik tevékenységük első r a n -
gú jelentőségéről. Szemléle-
ti h ibának minősít ik viszont 
azt, hogy a népgazdaság 
eredményeinek számba véte-
lekor r endre e lmarad a n -
nak rögzítése, miszer int 
ezekben fo lyamatosan nö-
vekvő a tudományos k u t a -
tás szerepe. Meggyőző pél -
dakén t a génsebészetben el-
ér t e redményeket emlí tet te , 
k i fe j tve azt, hogy a v í rus -
men tes burgonyatörzsek elő-
áll í tása révén ma már m e -
zőgazdaságunk korábban el-
érhete t lennek h i t t t e rmése-
ket produkál , s ehhez hazai 
földön termel ik a szaporí tó- , 
anyagot is. Felszólalása b e - " 
fe jezéseként a főigazgató a 
biológiai ku ta tá sban dolgo-
zók nevében köszönetet 
mondot t a szegedi és a m e -
gyei pár tszerveknek a tudó-
sok következetes t ámoga tá -
sért. 

KODRÁN GYÖRGY, a Ti-
sza Bútor ipar i Vállalat szak-
munkása az i f júságról be-
szélt. Nyi lvánvalónak m o n d -
ta, hogy a f ia talok önmagu-
kér t felelősséggel tar toznak a 
t á r sada lomnak. Hozzátet te 
azonban, hogy a fe lnőt tek 
felelőssége sem kisebb a 
ho lnap nemzedékéért , s en -
nek k i fe jezésre kell j u tn ia 
például abban , hogy az egyé-
ni kreat ivi tás t , a lkotókész-
séget is megkövetelő f e l ada -
tokat bíznak a f i a ta lokra 
minden munkahe lyen . Mint 
Csongrád küldötte , szóvá 
te t te a középfokú ok ta tás -
ban helyileg meglevő gon-
dokat. A városból e l j á ró 
f ia talok számának növeke-
dése n e m utolsósorban az-
zal magyarázható , hogy 
mindössze néhány szakmá-
ban szerezhetnek szakképe-
sítést, aminek következté-
ben ezekből bizonyos m é r -
tékű munkaerő- tú lk íná la t , 
míg más foglalkozásokban 
p e r m a n e n s szakemberh iány 
a lakul ki. A lakáshoz ju t á s 
fel tételeinek fo lyamatos ne-
hezedéséről is vé leményt 
mondott , k ifej tve, hogy m a 
már 14 ezer fo r in t körül 
van négyzetmétere az ú j la-
kásoknak, vagyis, csak a k i -
vételesen nagy családi t á -
mogatást élvező f ia ta lok 
tudnak építkezésbe fogni. 

DR. RÁKOS ISTVÁNNÉ 
szegedi pedagógus, a vá ros 
középfokú oktatási intéz-
ményei pár tb izo t t ságának 
t i tkára az ö tnapos taní tás i 
hét bevezetése óta szerzett 
tapasztala tokról adot t n e m -
csak pozitív megál lapí táso-
kat, h a n e m kr i t ikai meg-
jegyzéseket is bőséggel fe l -
sorakoztató át tekintést , f^agy 
f igyelmet keltet t az a t a -
pasztalat i t ényekre a lapo-
zott megál lapí tása is, m i -

(Folytatás a 10. oldalon.) 
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